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5. zasedání Zastupitelstva obce

19. září proběhlo již v nové zrekonstuované zasedací místnosti obecního úřadu 5. 
zasedání zastupitelstva obce. Zasedání se kromě členů zastupitelstva zúčastnilo 5 
občanů.  Nejdůležitějším  bodem jednání  byly  problémy  kolem  udržení  provozu 
mateřské školy. Vzhledem ke snížení počtu dětí (letošní a příští rok úbytek vždy 6 
dětí do I. třídy a přibude pouze jedno dítě) byly sníženy úvazky pracovníků MŠ a 
tím  také  sníženo  hrazení  přímých  nákladů  na  mzdy  z  Krajského  úřadu 
Jihomoravského kraje. Obec musela řešit zda zkrátí výukovou dobu ve školce nebo 
zda  uhradí  poloviční  úvazek  na  nekvalifikovanou  učitelku  z  rozpočtu  obce. 
Odhlasována byla druhá varianta tak, aby obec nadále poskytovala plnohodnotnou 
péči o děti po celý den. 
Dalšími  projednávanými  body byla  rozpočtová opatření,  převody nemovitostí  a 
také  schválení  investičního  záměru  na  rekonstrukci  komunikací  v  části  obce 
„Lažánky“  a  schválení  podání  žádostí  o  dotace  na  rok  2008  dle  vypsaných 
dotačních programů - na úroky z úvěru, opravu litinového kříže u zvoničky a na 
opravu dětského hřiště. V rámci Dobrovolného svazku obcí Drahanská vrchovina 
nadále trvá podání žádosti  o dotaci  na komplexní řešení  likvidace bioodpadů v 
regionu.
V  diskuzi  proběhlo  také  několik  dotazů,  které  byli  ihned  zodpovězeny. 
Připomínám pouze adresu webových stránek: www.ruprechtov.cz, kde jsou pokud 
možno aktualizovány údaje nebo zajímavé informace především na úřední desce.



Příští zasedání bude 12. prosince 2007 a v programu budou mimo jiné vyhláška o 
poplatku za odpady na rok 2008, rozpočtový výhled a rozpočtové provizorium.

Světlana Švarcová

Sociální služby

Krajský úřad Jihomoravského kraje provádí na svém území komunitní plánování 
sociálních služeb. Do tohoto programu bylo zařazeno i město Vyškov a následně 
byl  proveden průzkum ve formě dotazníků ve všech obcích okresu. Z výsledku 
vyplynulo,  že  z  menších  obcí  je  jen  málo  těch,  které  vynakládají  finanční 
prostředky na jakoukoli sociální službu pro své občany. Ruprechtov je jednou z 
mála obcí, která je poskytovatelem sociální služby - osobní asistence - z programu 
Úřadu práce tzv. “pomocná ruka“. Pravidelnými příjemci této služby je 25 občanů 
z  řad  seniorů.  Poskytována  je   donáška  obědů,  denní  nákupy,  zajištění  léků  u 
lékaře, pedikůra a pod.  Z obecního rozpočtu je částečně hrazena osobní asistentka 
a dále příspěvek na režijní náklady na oběd. Celkové náklady obce na rok činí cca 
66.000,--  Kč.  Dalšími  poskytovateli  sociálních  služeb  v  obci  jsou  Centrum 
sociálních služeb Vyškov a občanské sdružení Rodinná pohoda. 

Světlana Švarcová

Václavské hody - Otevření doškové chalupy

Od  poloviny  září  roku  2007  se  došková  chalupa  v  Ruprechtově  opět  začala 
probouzet k životu. Probíhaly zde další úpravy, tentokrát především ve vnitřních 
prostorách chalupy. Za finanční spolupráce Jihomoravského kraje se obnovovaly 
dřevěné stropy, vnitřní omítky a také se nově pokládala dřevěná podlaha. Protože 
vlhkost a mráz minulé zimy poničily i vnější fasádu chalupy, musela být opravena i 
ona. 
Vyspravenou chalupu předávali řemeslníci naší starostce ve středu 27. 9. A protože 
záměrem  kulturní  komise  bylo  slavnostně  zpřístupnit  vnitřní  prostory  chalupy 
veřejnosti na Václavské hody, které se každoročně konají o víkendu nejbližšímu 
svátku  svatého  Václava,  vrhla  se  pilná  skupinka  členů  kulturní  komise  do 
náročného úklidu. Bylo třeba nejen vydrhnout cihlové podlahy ve vstupní a zadní 
místnosti,  vymést  pavučiny  a  usazený prach,  ale  i  odvézt  zbytky  materiálu  po 
všech řemeslnících, kteří naši doškovou chalupu opravovali. Svou rukou přispělo k 
dílu  nemálo rodinných příslušníků a přátel členů kulturní komise.
Dříve než oschly poslední kousky podlahy vydrhnuté rejžákem, začal se chystat 
interiér chalupy na slavnostní den. Jednotlivé místnosti chalupy byly vybaveny z 
mnoha darů  a  zapůjčených  věcí  z  majetku  obce,  ale  i  členů kulturní  komise  a 



především občanů z celé naší obce. Několik věnovaných věcí pochází dokonce od 
příznivců  z  okolních  vesnic.  Součástí  příprav  na  Václavské  hody  bylo  také 
naaranžování výstavy „Ruprechtov v proměnách času“, která je doposud umístěna 
v zadní místnosti chalupy. Autorem těchto fotografií je Jakub Gottvald.
V sobotu 29.9. odpoledne nastala ta očekávaná chvíle, kdy se u doškové chalupy 
sešli občané Ruprechtova, návštěvníci naší obce i pozvaný taneční soubor Trnka, 
který  přijel  vystoupit  a  zpestřit  hodové  odpoledne  bez  nároku  na  odměnu. 
Slavnostní  otevření  doškové  chalupy  zahájil  proslov  paní  starostky  Světlany 
Švarcové.  Po  jejím  uvítání  u  dveří  chalupy  se  již  mohli  postupně  všichni 
nadechnout bylinkami provoněného vzduchu uvnitř a prohlédnout si po několika 
letech  opravený a znovuvybavený interiér  chalupy.  Po shlédnutí  chalupy všemi 
účastníky  jejího  slavnostního  otevření  se  všichni  vydali  v  průvodu  s  obecním 
praporem, který nesli zástupci hasičů ke kulturnímu domu, kde všem zazpívali a 
zatancovali členové tanečního  souboru Trnka z Vyškova. Večer nám jako každý 
rok zahrála na hodové zábavě hudební skupina Prorock.
Pro ty, kteří se v tento slavnostní den nestihli podívat do doškové chalupy, byla 
otevřena ještě každý víkend do konce října. A do konce roku se v ní chystá ještě 
pár zajímavých setkání. 
Děkujeme všem, kteří přispěli k obnovení doškové chalupy ať již věnovaným nebo 
zapůjčeným  zařízením,  drobným  finančním  darem  či  přiloženou  rukou  k 
postupným opravám.                                                                                              

Světlana Tioková, ml.

MŠ - Podzimní hrátky s dýněmi

Téma podzim, které máme v třídním vzdělávacím programu naší mateřské školy, 
jsme se snažily všestranně využít.
Naše  mateřská  škola  je  obklopena  krásnou  přírodou,  proto  máme  možnost  za 
podzimních vycházek nasbírat různé druhy přírodnin. Potom už jen stačí, aby nám 
doma na zahrádce vyrostly dýně.
Za  pomoci  maminek  v  odpoledních  hodinách  jsme  společně  s  dětmi  vyráběli 
dýňová strašidla.
Akce byla zdařilá, nám i rodičům se líbila a děti byly spokojené, že mohou spolu s 
rodiči pracovat.
Zhotovená  strašidla  potom  děti  odnesly  na  výstavu  k  doškové  chaloupce  a 
zúčastnili se tak soutěže o nejpěknější dýni.
Akci určitě zopakujeme i příští rok, protože se děti s rodiči mohly spolupodílet na 
aktuálním dění v obci.

Dana Konopková, ředitelka MŠ



Dýňová soutěž

27. a 28. října byla vyhlášena soutěž „O nejkrásnějšího strašáka z dýně“. Rodiče s 
nadšenými dětmi přinášeli dýně k doškové chaloupce, kde byly dýně vystaveny. 
Rozzáření  strašáci  osvětlující doškovou chaloupku zpříjemnili nejeden podzimní 
večer  mnoha  kolemjdoucím.  29.  října  navštívil  doškovou  chaloupku  poslanec 
Mgr. Bohuslav Sobotka, senátor Ing. Ivo Bárek a několik starostů okolních vesnic, 
kteří na požádání kulturní komise vyhodnotili tři nejkrásnější dýně. Po nelehkém 
rozhodování zvítězila dýně č. 3 od Ondráška Voščeka, na druhém místě se umístily 
se stejným počtem hlasů dýně č. 2 a 4 od Pavlíka Křetínského a Matýska Voščeka 
a na krásném třetím místě opět se stejným počtem hlasů se umístily dýně č. 6 a 7 
od Terezky Krištofové a Natálky Nejezchlebové.  Ceny byly dětem předány 30. 
října u doškové chalouky.  Vítězům ještě jednou blahopřejeme a děkujeme všem 
dětem i rodičům za účast v soutěži. 

Magda Opletalová
                                                      

Vítání občánků

27. října jsme přivítali v nově zrekonstruované zasedací místnosti obecního úřadu 
nové občánky Ruprechtova. 



Tentokrát to byla tři děvčátka. Sára s rodiči Barborou a Jiřím Gottvaldovými, Nela 
s   rodiči  Ivou  a  Janem  Krištofovými  a  Helenka  s  rodiči  Helenou  a  Pavlem 
Oujeskými. Mezi učinkujícími byli  i  sourozenci Nelinky a Helenky - Terezka a 
Pavlík a svým sestřičkám přednášeli básničku do kolébky. 
Příští vítání bude 24. listopadu.                                                         

kulturní komise

Beseda s poslancem a senátorem

29. října navštívili naši obec poslanec sněmovny Parlamentu ČR Mgr. Bohuslav 
Sobotka  a  senátor  Ing.  Ivo  Bárek.  Prohlédli  si  nově  zrekonstruovanou  budovu 
bývalé základní školy na obecní byty, podívali se i k novým nájemníkům. Potom 
navštívili opravenou doškovou chalupu, kde je přivítaly členky kulturní komise u 
sálajících kamen s mísou koláčů. Potom si oba hosté spolu s některými starosty z 
okolních obcí prohlédli opravenou budovu obecního úřadu, kanceláře a zasedací 
místnost,  kde  byli  připraveni  odpovídat  na  dotazy  občanů.   Také  občané  měli 
možnost  poprvé po rekonstrukci  navštívit  zasedací  místnost  a  zhodnotit  změny. 
Pan poslanec i pan senátor ocenili  práci  zastupitelstva zejména v letošním roce, 
kdy stavební práce na bytovém domě, obecním úřadě, kulturním domě i doškové 
chaloupce  probíhaly  téměř  současně.  Zároveň  ohodnotili  účelnost  využití 
vynaložených finančních prostředků získaných ze státního rozpočtu nebo rozpočtu 
Jihomoravského kraje. 

Světlana Švarcová

Životní jubilea ve čtvrtém čtvrtletí 2007

Říjen                Šíbl Jan                           čp. 210
                         Josef Zouhar                   čp. 47
                         Krejčí Helena                 čp. 237

Listopad           Benešová Marta              čp. 74
                         Koller Jiří                        če. 98
                         Tihelková Jiřinka            čp. 30
                         Benešová Marie              čp. 77
                         Pytelová Valerie             čp. 208

Prosinec           Švarc Mojmír                  čp. 13
                         Hutařová Helena             čp. 247
                         Krátký Antonín               čp. 122
BLAHOPŘEJEME



Opustili nás

18. 9.       Miloš Tihelka            čp. 30
12. 10.     Jaroslav Klacek         čp. 63
22. 10.     Josef Zouhar              čp. 47
26. 10.     Ladislav Tomášek, Znojmo, z čp. 224

Pozvánky Obecního úřadu Ruprechtov

Kroužek pro děti v klubovně KD: 
16.  11.  2007  v  17:00  h  -  Výroba  závěsných  adventních  kalendářů  (přinést  si 
nůžky)
14. 12. 2007 v  17:00 h - Zdobení perníčků a výroba vánočních ozdob

7. 12. 2007 v 17:00 h 
Slavnostní rozsvícení Vánočního stromu na prostranství u obchodu

12. 12. 2007  v 19:00 h  
Veřejné zasedání Zastupitelstva obce v zasedací místnosti obecního úřadu

A ještě něco o doškové chaloupce

Došková chalupa čp. 137 byla postavena v roce 1813 a až do března 2002 byla v 
soukromém  vlastnictví.  V  tomto  roce  ji  obec  koupila  od  spolumajitelek  jako 
kulturní  památku  zapsanou na seznamu kulturních památek pod číslem 3817 v 
dosti špatném stavu.

Ihned  započaly  záchranné  práce  doškové  krytiny  a  hliněného  zdiva,  které 
především v zadní části kolem okna bylo značně nesoudržné. Restaurátorský plán 
obnovy a projektovou dokumentaci  oprav  zpracovala  Ing.  arch.  Edita  Vlčková. 
Závazné stanovisko k opravám vydal odbor kultury Městského úřadu ve Vyškově 
po předchozím souhlasu Národního památkového ústavu v Brně. 

Rok  2005  byl  rokem  zásadní  rekonstrukce.  Na  základě  žádosti  o  dotaci  z 
Havarijního programu Ministerstva kultury jsme získali dotaci ve výši 110.000,-- 
Kč  na  opravu  střechy  a  z  rozpočtu  Jihomoravského  kraje  z  Programu  obnovy 
kulturních památek jsme získali 80.000,-- Kč na opravu hliněného zdiva.  Celkové 
náklady se vyšplhaly na částku 401.088,--Kč, z toho na střešní krytinu 219.922,--



Kč  a na zdivo, trámy a omítky 181.166,--Kč. Vlastní zdroje obce přesáhly 200 tis. 
korun. 
Výměnu střešní  krytiny provedla soukromá firma František Pavlica z Hroznové 
Lhoty,  jedinná v republice, která tento tradiční způsob pokrývání došků z obilné 
slámy zhotovuje.
Opravu hliněného zdiva a tesařské práce zajišťovala také soukromá firma - Hliněný 
dům Marek Vlček z Lysovic. Obě firmy mají akreditaci Národního památkového 
ústavu, který celou rekonstrukci monitoroval. 

V loňském roce pokračovaly práce hrazené pouze z rozpočtu obce. Byly provedeny 
rozvody  elektrické  energie  a  znovuzřízení  odběrného  místa.  Práce  prováděla 
ruprechtovská firma Elektro Opletal. 

Na  dokončení  oprav  vnitřních  prostor  jsme  v  letošním  roce  opět  z  rozpočtu 
Jihomoravského kraje  z  Programu obnovy kulturních památek získali  dotaci  ve 
výši 40.000,-- Kč. Celkem opravy interiérů - zhotovení dřevěné podlahy v hlavní 
místnosti, opravy hliněného zdiva na sýpce a v chodbách a provedení ochranných 
nátěrů  původních  dřevěných  stropů  ve  všech  místnostech  býčí  krví  a  včelím 
voskem -  stály 90.787,-- Kč.  Všechny tyto práce  opět  prováděla firma Hliněný 
dům Marek Vlček z Lysovic.

Vybavení  interiérů  chalupy  je  z  části  v  majetku  obce,  z  části  je  darováno  od 
místních občanů a z části je zapůjčeno. V chalupě se dochovaly pouze kamna v 
hlavní místnosti, která jsou z doby po II. světové válce. 

Historie doškové chaloupky

O historii  doškové chalupy a o tradičním způsobu bydlení  jsme se dověděli  od 
pamětníků - paní Drahomíry Streitové z Ježkovic, jejíž prarodiče manželé Švehlovi 
byli prvními vlastníky chaloupky, o kterých víme; - paní Marty Chvátalové, která 
pochází z domku naproti přes silnici a dodnes ho vlastní jako chalupu a jako dítě 
často u Švehlů pobývala.
Od  manželů  Švehlových  nebo  jejich  syna  Miloše  Švehly,  který  byl  učitelem, 
koupila  domek  jako  zbor  v  šedesátých  letech  minulého  století  paní  Aloisie 
Kumrová  z  Brna.  Domek opravila  a  nechala  jej  zapsat  do  seznamu kulturních 
památek jako ukázku původního stavitelství. Po její smrti domek zdědily čtyři její 
dcery, které spolu bohužel nevycházely dobře a o domek se nestaraly. Pronajaly ho 
k bydlení ne příliš důvěryhodným osobám, které při odchodu odnesly i to málo co 
bylo  snad  původního  z  chaloupky.  Paní  Jitka  Jandová,  jedna  ze  sester,  která 
opatrovala  svoji  matku  a  která  měla  zájem na  zachování  domku  jako  kulturní 
památky nabídla obci chaloupku k odprodeji. Po složitých ročních jednáních obec 
chaloupku koupila v březnu 2002 do svého majetku.



Jak se v chaloupce žilo

Jedinou obytnou místností byl velký pokoj na pravé straně domku. Zde bydlelo i 
spalo 7 lidí. Uprostřed byla velká manželská dvojpostel, na kterou se přes den dala 
dřevěná deska a ta sloužila jako pracovní stůl pro krejčovské práce. Pan Švehla byl 
krejčí a mimo to byl obecním všeumělem - opravoval hodiny, choval zpěvné ptáky 
a dokonce trhal zuby. U vstupu do místnosti na pravé straně byla skříň a vedle ní 
šicí stroj. Vlevo od dveří stávala kdysi pec na níž se také spávalo, později vedle 
okna  byla  další  postel  a  u  dveří  kamínka tzv.  „kanónek“,  ve kterém se topilo. 
Všude na zdech visely hodiny a klece se zpěvnými ptáky.  Podlaha byla hliněná 
udusaná, která se zametala březovou metlou. Pro děti to byla herní plocha pro hru v 
kuličky.  Později byla položena v hlavní místnosti podlaha z dřevěných palubek, 
která je dnes nově zhotovená. 
V chodbě byla černá kuchyně a později kamna, která jsou nyní v hlavní místnosti - 
na nich paní Švehlová vařila. Spodní místnost sloužila jako sklep a místnost nad ní 
nejdříve jako sýpka později jako pokoj pro bratra paní Švehlové, který jezdil na 
víkendy do Ruprechtova. Dnešní zadní místnost byly pouze hospodářské prostory - 
na levé straně  byl  chlév pro kozu a v pravé části  dřevěné  kurníky pro drůběž. 
Slepice měly volný přístup i do chodby kde se vařilo. Podlahy v chodbě, zadní 
místnosti i na sýpce jsou původní.
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